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Voorwoord
Beste partijgenoot, 

Dit is de congresbundel voor de politieke ledenraad van de PvdA op zaterdag 23 november 2024. De 
ledenraad is dit jaar in Theater Buitensoos in Zwolle van 13.00 uur tot 17.30 uur. 

In deze bundel vind je het plenaire programma en praktische informatie. Bijvoorbeeld over de moties en de 
subsessies, maar ook over de bereikbaarheid van de locatie en hoe het stemmen werkt.

Het belooft een bijzondere ledenraad te worden met een recordaantal aanmeldingen. We hebben namelijk 
enorm veel nieuwe leden mogen verwelkomen dit jaar. Tegelijkertijd denk ik dat de behoefte om samen te 
komen met gelijkgestemden op dit moment erg groot is. Om te bespreken hoe we tot sociale oplossingen 
komen die voor iedereen werken. 

Want we hebben te maken met een radicaal-rechts kabinet dat maatregelen invoert die ingaan tegen alles 
waar wij voor staan. Met bezuinigingen op onderwijs, zorg, sociale voorzieningen, klimaat, sport, cultuur, 
internationale ontwikkelingssamenwerking… – en zo kan ik nog wel even doorgaan. 

Het is aan ons om daar een sterk alternatief tegenover te zetten. Eentje waarin we juist investeren in mensen 
en dus in onderwijs, armoedebestrijding, en zorg. Waarin de overheid er vanuit vertrouwen voor je is. En je 
zelf de regie in handen kunt houden. Want je kunt pas zelfverzekerd naar de toekomst kijken als je zelf mag 
bepalen hoe die er voor jou uit moet zien. Tijdens deze ledenraad gaan we daarover in gesprek. 

Dat doen we niet alleen maar juist ook met anderen. Daarom zijn er meerdere inhoudelijke sessies met 
maatschappelijke organisaties, ervaringsdeskundigen en politici. De verzamelde input nemen we mee in 
het actieplan Samen Vooruit. Zo geven we met elkaar de links-progressieve beweging van de toekomst 
verder vorm. Ik nodig je van harte uit om hier actief aan mee te doen.

Ik kijk ontzettend uit naar onze politieke ledenraad. Met een mooi plenair programma, interessante 
sprekers, en ruimte om met elkaar in discussie te gaan. Natuurlijk maakt ook onze politiek leider Frans 
Timmermans zijn opwachting met een gloedvol betoog. Het is weer een bomvol programma dus. 

Graag tot dan! 

Hartelijke groet, 

Esther-Mirjam Sent

Partijvoorzitter PvdA
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Programma
We hebben een gevarieerd programma met bijzondere sprekers en subsessies waarbij iedereen input 
mag geven op verschillende thema’s. Daar betrekken we ook ervaringsdeskundigen en maatschappelijke 
organisaties bij.

Tijdoverzicht

12.00 uur: Inloop en lunch

13.00 uur: Start hoofdprogramma (met Frans Timmermans en Charisma Hehakaya), vergadering

14.15 uur: Start subsessies

15.45 uur: Tweede deel hoofdprogramma (met Tim ‘S Jongers en Esther-Mirjam Sent)

16.30 uur: Borrel

Q en A met Frans Timmermans, Esmah Lahlah en Esther-Mirjam Sent

Na de speech van Frans Timmermans komen ook Esther-Mirjam Sent en Esmah Lahlah op het podium. 
Leden krijgen de kans om vragen te stellen aan Frans, Esther-Mirjam en Esmah.

De vragen uit de zaal worden afgewisseld met vooraf ingestuurde vragen, die door Julian Bushoff worden 
gesteld.
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Praktische informatie
Wanneer is de Ledenraad?

De Ledenraad wordt dit jaar gehouden op zaterdag 23 november 2024, in Theater Buitensoos te Zwolle.

Hoe kom ik bij de locatie?

Openbaar vervoer: 
De locatie is schuin tegenover station Zwolle op 2 à 3 minuten loopafstand.

Auto:  
De dichtstbijzijnde parkeergarage is Parkeergarage Stationsplein (Stationsplein 7), tegenover de Nieuwe 
Buitensociëteit. Let op: er geldt betaald parkeren.

Fiets:  
Je kan je fiets stallen in de NS-fietsenstalling van station Zwolle. In de directe omgeving van de Nieuwe 
Buitensociëteit is beperkt ruimte voor fietsen.

Toegankelijkheid

Alle ruimtes en zalen die worden gebruikt tijdens de Ledenraad zijn rolstoeltoegankelijk. Ook zijn er 
mindervalide-toiletten. Voor slechthorenden is er tijdens het plenaire gedeelte een tolk op het podium 
aanwezig. Tijdens alle programma-onderdelen zijn er voldoende zitplaatsen voor mensen die slecht ter 
been zijn.

Een veilige omgeving

De PvdA is voor alle leden en sympathisanten een veilige omgeving. In de PvdA is geen plaats voor 
discriminatie, (seksuele) intimidatie, uitsluiting of andere ongewenste omgangsvormen. Daar handelen 
we naar, daar spreken we ons over uit, en dat lossen we op. Dit geldt voor iedereen in de partij: voor 
volksvertegenwoordigers, bestuurders, leden en sympathisanten. Als er sprake is van ongewenst gedrag 
of schending van integriteit dan wordt daar actie op ondernomen. Iedere melding wordt op gedegen wijze 
afgehandeld.

Alle informatie hieromtrent evenals de contactgegevens van de vertrouwenspersoon is te vinden via:  
www.pvda.nl/sociale-veiligheid/

https://www.pvda.nl/sociale-veiligheid/
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Steminstructie
Je kunt zowel op de politieke ledenraad als vanuit huis de politieke ledenraad bijwonen en je stem 
uitbrengen via het digitale stemplatform genaamd LUMI.

LUMI is een digitaal stemplatform. Het is een website waarvoor elk lid voorafgaand aan de politieke 
ledenraad een unieke inlognaam en wachtwoord ontvangt via e-mail. LUMI is toegankelijk voor alle leden 
en de werking ervan is hetzelfde voor iedereen, zowel voor de aanwezige congresdeelnemers als voor de 
stemmers die vanuit huis meedoen. 

Lukt het niet om in te loggen? Klik dan op de knop ‘Problemen met inloggen? waar informatie beschikbaar 
is om je verder te helpen.

Aanwezig op de politieke ledenraad

Direct na inloggen verschijnt een pop-up. Kies hier voor de optie ‘Fysiek aanwezig’ en druk op OK. De 
webcast zal dan verborgen worden. We adviseren je om te stemmen via een smartphone of tablet. 

Deelname vanaf afstand

Direct na inloggen verschijnt een pop-up. Kies hier voor de optie ‘Online aanwezig’ en druk op OK. De 
webcast zal dan voor u zichtbaar blijven. We adviseren u om de politieke ledenraad te volgen via een 
desktop of laptop.

Wanneer je bent ingelogd zie je de pagina hieronder. Aan de linkerkant van de pagina kan je stemmen, een 
bericht/vraag sturen en relevante documenten raadplegen zoals de congresbundel. Aan de rechterkant van 
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de pagina volg je de live uitzending van de politieke ledenraad. 

Hoe werkt het stemmen? 

Wanneer een stemming wordt geopend verschijnt deze automatisch. Dan kan je jouw stem uitbrengen. 
Zolang de stemming is geopend kan je jouw stem wijzigen, de laatste keuze geldt. Als je op het moment 
van het sluiten van de stemming ‘voor’ hebt geselecteerd, heb je ‘voor’ het voorstel gestemd.  

Veiligheid en vertrouwelijkheid van de stemtool 

Het LUMI platform is door externe partijen getest op veiligheid en heeft ISO 27001:2013 en SOC2 Type2 
certificeringen . De Partij van de Arbeid heeft geen inzicht in de stemresultaten. Jouw stem is anoniem. 

Toegankelijkheid

Via het platform heb je de keuze uit drie videostreams, een stream met spraak, een stream met een 
gebarentolk en een stream met een schrijftolk. Onder de livestream kun je wisselen van stream via de knop 
‘selecteer stream’.

Praktische tips

Wanneer je fysiek de politieke ledenraad bezoekt, stem je via LUMI met een smartphone of tablet. Zorg dat 
je deze mee hebt en dat deze is opgeladen. Wie in het bezit is van een powerbank raden we aan om die 
(opgeladen) te gebruiken.

Stemmen kan zowel via je mobiele data als via de WiFi van de congreslocatie. Meld je al bij binnenkomst 
aan op de wifi, dit voorkomt vertraging tijdens de vergadering en zorgt ervoor dat het wifi netwerk de vraag 
aankan. Het WiFi netwerk heet PvdA Het wachtwoord is Welkombijdepvda



8

Subsessies
Onderwerp Omschrijving Zaal

Internationaal

Wat staat de politiek te doen om Nederlands internationale 
solidariteit te verdedigen?  
Met een aftrap met enkele experts en dan in subgroepen, 
samen met gastsprekers van internationale organisaties, 
praten over de opdracht aan politici en onze partij(en) in het 
bijzonder. 

5

Zorg
In gesprek over preventie, vrouwengezondheid en de 
basiszorg.

6

Onderwijs
In gesprek over het huidige onderwijssysteem, over het MBO 
en kansengelijkheid.

7

Samen tegen 
Armoede

Project Samen tegen Armoede verzamelt en bundelt goede 
voorbeelden van aanpak van armoede uit het hele land. 
Dit doen we door interviews en lokale bijeenkomsten. Wij 
nodigen je van harte uit om bij onze workshop aan te sluiten 
om jouw voorbeelden te delen, maar ook om jouw vragen 
te stellen en geïnspireerd te raken door de voorbeelden van 
anderen.

12

Werk en inkomen
In gesprek over het centraal stellen van de werknemer, het 
inkomen en zzp’ers.

13

Wonen
In gesprek over meer woningen, huurdersbescherming en 
sterke wijken! 15

Klimaat en Natuur
In gesprek over landbouw en industrie, over schone lucht, 
voedsel en drinken en over onze natuur.

16

Bestaanszekerheid

Gastsprekers: Tim ‘S Jongers en Désiré van Pel 
(ervaringsdeskundige)

In deze subsessie gaan Tim en Désiré in gesprek over hoe zij 
elkaar hebben leren kennen en wat het boek ‘Gezichten van 
een onzeker bestaan’ hier voor rol in heeft gespeeld. Maar 
we kijken ook vooruit. Hoe zien zij de toekomst. Wat zijn hun 
ambities en doelen. 
Na het gesprek is er een Q&A met Tim en Désiré. Plenairezaal

Stadswandeling

In augustus 1894 werd in Zwolle de SDAP opgericht, de 
voorloper van de PvdA. Dat was de start van de poltiek-
maatschappelijke beweging waarin arbeid centraal staat. Ook 
in Zwolle kreeg die beweging gestalte. In een wandeltocht 
van ruim een uur voeren we de deelnemers langs plekken 
en huizen die in de (lokale) geschiedenis van de sociaal-
democratie van belang zijn.

Verzamelen 
bij de ingang 
van de Nieuwe 
Buitensociëteit



9

De formele vergadering
Een gedeelte van de Politieke Ledenraad wordt gebruikt om te vergaderen. Leden van de Partij van de 
Arbeid kunnen in aanloop naar de Politieke Ledenraad moties indienen die behandeld worden op de 
politieke ledenraad. Hieronder beschrijven we hoe de behandeling van moties verloopt.

De behandeling van moties
Van 19 oktober tot 26 oktober heeft elk lid van de Partij van de Arbeid moties kunnen indienen in de 
Ledenkamer.

Moties die in de Ledenkamer gesteund zijn door ten minste 100 leden zijn van 5 november tot 12 november 
in stemming gebracht in het stemlokaal. Dit is een online omgeving waar leden vóór de vergadering kunnen 
stemmen. Elk lid kon per motie voor, tegen, of blanco stemmen. 6704 leden hebben digitaal hun stem 
uitgebracht.

Op basis van de uitslag van de digitale stemming bepaalt het presidium welke moties besproken worden op 
de vergadering en welke als hamerstuk behandeld worden (waar niet meer over gepraat wordt).

Het presidium doet het volgende voorstel voor de afhandeling van de moties bij de politieke ledenraad:

• Alle moties waarbij het verschil tussen de voor- en tegenstemmen groter is dan 15%-punt worden 
als hamerstuk behandeld bij de politieke ledenraad;

• De moties waar het verschil kleiner is worden bij de politieke ledenraad besproken en in stemming 
gebracht;

In het volgende overzicht zie je welke moties dan besproken worden en welke als hamerstuk in één keer 
worden goed- of afgekeurd. Bij de uitslag kan het voorkomen dat de optelsom van de percentages op 99 of 
101% uitkomt. Dit heeft te maken met het afronden en vervolgens optellen van de percentages.

Nr Motie titel Indiener Voor Tegen Blanco Verschil Bespreken

1 Ondersteuning van alle 
voedselbanken met vers fruit/
groente

Metha 
Visser

89% 4% 7% 85% Nee

2 Help zorgverleners weer zorg 
verlenen

Lewi 
Vogelpoel

93% 2% 6% 91% Nee

3 Zelfbeschikking bij levenseinde Daan 
Dankaart

88% 4% 8% 84% Nee

4 GL/PvdA als dé onderwijspartij van 
Nederland

Anna 
Huijgen

91% 2% 7% 89% Nee

5 Jaarlijkse vergoeding 
Partijvoorzitter

Daan 
Pingen

52% 18% 29% 34% Nee

6 Het Sociaaldemocratisch 
Perspectief: op weg naar een 
brede progressieve beweging!

Reshma 
Roopram

70% 10% 20% 60% Nee
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7 Komende verkiezingen standaard 
samen met GroenLinks

Frans 
Dolmans

50% 32% 18% 18% Nee

8 Voldoende gehoor geven aan alle 
geluiden

Yuri 
Niekerk

46% 29% 25% 17% Nee

9 RoodGroene Motie – Versnel de 
samenwerking

Frank van 
de Wolde

64% 19% 16% 45% Nee

Op basis van de uitslagen in het stemlokaal wordt voorgesteld om alle ingediende moties als hamerstuk af 
te doen. Over de hamerstukken wordt tijdens de politieke ledenraad niet meer gepraat. De hamerstukken 
worden met de stemming over het voorstel direct goed- of afgekeurd. Als de meeste stemmen in het 
stemlokaal voor een motie zijn uitgebracht is de motie aangenomen, als de meeste stemmen in het 
stemlokaal tegen een motie zijn uitgebracht is de motie verworpen.

Leiding van de vergadering
De leiding van de vergadering tijdens de politieke ledenraad is in handen van het presidium. Het presidium 
ziet ook toe op een goed verloop van de besluitvorming.  

Als je bij een agendapunt wilt spreken kun je je bij het presidium melden. Ook kun je bij het presidium 
terecht met vragen, opmerkingen of klachten over de gang van zaken in de zaal. Je vindt het presidium in 
de zaal.

Als er voorafgaand aan de politieke ledenraad al vragen en/of opmerkingen zijn, kun je contact opnemen 
met ledendemocratie@pvda.nl. Om ervoor te zorgen dat we jouw verzoek snel in behandeling kunnen 
nemen is het belangrijk dat je jouw telefoonnummer in de e-mail zet.

Spreken tijdens de vergadering
Als er gesproken wordt over moties, dan hebben leden van de PvdA hebben spreekrecht. Om te spreken 
moet je fysiek in de zaal aanwezig zijn.

• Indieners van moties krijgen spreektijd, zij zijn daarvan persoonlijk op de hoogte gesteld. Indieners 
krijgen 45 seconden de tijd om hun motie toe te lichten. 

• Vervolgens krijgen de partijbesturen of de fractie 45 seconden de tijd om te reageren.

• Daarna is er ruimte voor sprekers uit de zaal. Wanneer je wilt spreken over een motie meld je, je op 
het door het presidium aangegeven moment bij de trap naar het podium. Elke spreker uit de zaal 
krijgt 30 seconden spreektijd. Deze tijd staat vast en is voor alle leden hetzelfde. 

• Vervolgens krijgt de indiener 30 seconden de tijd voor een slotwoord.

Het presidium bepaalt hoeveel insprekers er bij een agendapunt kunnen inspreken. Het presidium kan 
omwille van de tijd de spreekrij sluiten, of wanneer sprekers in herhaling vallen.
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Moties
Ondersteuning van alle voedselbanken met vers fruit/groente (Metha Visser)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

Constaterende dat:

• De armoede in Nederland onder grote groepen een hardnekkig probleem blijft;

• De uitvoeringsinstanties er onvoldoende in slagen om iedereen die dit nodig heeft ook 
daadwerkelijk te bereiken;

• Het wantrouwen in de overheid door de toeslagaffaire enorm is toegenomen waardoor mensen 
een extra hoge drempel ervaren om van de overheidsregelingen gebruik te maken;

• Veel voedselbanken moeite hebben om een uitgebalanceerd aanbod voor voldoende voedsel en 
fruit samen te stellen;

• door recente ontwikkelingen een toenemend aantal mensen, waaronder kinderen, steeds langer 
is aangewezen op voedselbanken en dat daardoor het risico loopt op een situatie van langdurig 
gebruik van eenzijdig voedsel;

Overwegende dat:

• Het in een welvarend land als Nederland niet nodig zou hoeven zijn om honger of armoede te 
lijden;

• Het belangrijk is dat ieder mens recht heeft op gezonde voeding en dat dit toereikend moet zijn;

• De overheid vanuit de wettelijke zorg naar haar inwoners toe een zorgplicht heeft voor het sociaal 
welzijn;

• We alles op alles moeten zetten om de behoeftige burgers te bereiken, waarbij maatschappelijke 
organisaties als de voedselbanken, een belangrijke rol kunnen spelen;

• Als je mensen in hun kracht kunt zetten ze op vele manieren een volwaardige rol in de samenleving 
kunnen spelen;

Roept de Tweede Kamerfractie op:

• Om in de Tweede Kamer het initiatief te nemen om de financiën van voedselbanken in alle 
gemeente te verbeteren, zodat Voedselbanken kunnen zorgen voor voldoende vers fruit en 
groente;

En gaat over tot de orde van de dag.
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Reactie Tweede Kamerfractie
Deze motie verzoekt om een duurzame ondersteuning van alle Voedselbanken in Nederland, specifiek 
gericht op de beschikbaarheid van verse groenten en fruit. Steeds meer mensen, waaronder veel 
kinderen, zijn afhankelijk van voedselbanken. Door de beperkte middelen die deze organisaties hebben, 
is het echter vaak moeilijk om een gevarieerd en gezond voedselaanbod te garanderen. Dit kan op de 
lange termijn leiden tot gezondheidsproblemen door eenzijdige voeding. Met deze motie wordt het belang 
van de maatschappelijke verantwoordelijkheid van de overheid onderstreept om kwetsbare burgers te 
ondersteunen. Door financiële ondersteuning te verbeteren, kan de overheid bijdragen aan een gezonde 
en waardige basis voor mensen die tijdelijk afhankelijk zijn van voedselhulp. Daarnaast versterkt deze 
stap de positie van Voedselbanken als cruciale schakel in het welzijn van onze samenleving en helpt het 
mensen een betere plek in de maatschappij te geven.
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Help zorgverleners weer zorg verlenen (Lewi Vogelpoel)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

Constaterende dat:

• Sinds de invoer van het huidig zorgstelsel risico’s en lasten steeds meer verschoven zijn en 
worden naar burger, patiënt en zorgverlener;

• Degenen, die we echt nodig hebben voor onze zorg steeds meer financieel in de knel komen en 
hun organisaties in principe failliet mogen en kunnen gaan onder de marktwerking;

• Met de regierol bij private zorgverzekeraars reeds meerdere ziekenhuizen al dan niet 
ongecontroleerd zijn omgevallen en sluitingen van voorzieningen zoals de spoedeisende hulp 
(SEH), intensive care (IC) en of verloskamers steeds meer gangbaar worden;

• Zorgverleners gebukt gaan onder de opgelegde administratieve lasten, waarbij de controledrift 
en oorzaken van de regeldruk vooral buiten de eigen organisatie vandaan komen, zoals vanuit 
verzekeraars (49%), wetgeving (11%) en toezichthouder(s) (6%);

• Zorgprofessionals last hebben van de toenemende werk- en regeldruk en gebrek aan autonomie. 
Waarbij inmiddels 22 procent met burn-out klachten kampt, 40 procent overweegt de zorg te 
verlaten en 75 procent twijfelt over het blijven werken tot aan het pensioen;

• De oplopende personeelstekorten in de zorg nu al verontrustend zijn;

Overwegende dat:

• Het verloren gaan van tijd, energie en geld aan andere zaken dan de directe zorgverlening, niet 
alleen het personeelstekort in de zorg verergert, maar ook de zorg onnodig duur maakt;

• De ondervonden problemen samenhangen met de prioritering bij een zorgstelsel gebaseerd op 
marktwerking met de regie bij private zorgverzekeraars;

• De in een markt noodzakelijke hoge reserves, tijdelijke contracten, winstmarges, marketingkosten 
van zorgverzekeraars én zorginstellingen tot verspilling en inefficiënt gebruik van zorggeld leiden;

• Sluitingen en partiële ontmantelingen van ziekenhuizen en andere voorzieningen onrust 
veroorzaken en ten koste gaan van de werkplezier in en van de kwaliteit, toegankelijkheid en 
continuïteit van de zorg;

• Vroegtijdige uitstroom van zorgverleners als gevolg van de verregaande bureaucratisering, 
controledrift, werk- en regeldruk eveneens de beschikbaarheid en kwaliteit van zorg in de weg 
staat; 

Roept het Partijbestuur en de Tweede Kamerfractie op:

• Bij hun beleid en standpunten het ‘behoud van zorggeld voor het verlenen van zorg’ de hoogste 
prioriteit toe te kennen;

• Voorstellen, die de (administratieve) lasten effectief kunnen verlichten te omarmen en voorstellen, 
die tot verdere lastenverzwaring bij zorgverleners en hun patiënten leiden, voorlopig af te wijzen.

• Zodat zorgverleners zich weer met name kunnen concentreren op het helpen van de mensen, die 
hun zorg nodig hebben, en patiënten op het weer beter worden;

En gaat over tot de orde van de dag.
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Reactie Tweede Kamerfractie
De motie roept mede de Tweede Kamerfractie op om ‘behoud van zorggeld voor het verlenen van zorg de hoogste 
prioriteit toe te kennen’. Voor de Tweede Kamerfractie is dit ontzettend belangrijk. Helaas zien we te vaak dat geld 
bedoeld voor de zorg in de zakken van investeerders, commerciële clubs en zorgcowboys verdwijnt. Op deze 
wijze met publiek geld private winst maken is volstrekt onwenselijk. Daarom blijft de Tweede Kamerfractie zich 
hier tegen verzetten en voorstellen doen om de commercialisering van onze zorg te stoppen en winstuitkeringen 
of dividenduitkeringen in de zorg aan banden te leggen. Zorg moet gaan om welzijn, niet om winst. Tevens roept 
de motie de Tweede Kamerfractie op om voorstellen voor het verlagen van de regeldruk voor zorgverleners te 
omarmen en voorstellen die de regeldruk voor zorgverleners verzwaren af te wijzen. De Tweede Kamerfractie 
vindt het van groot belang dat de regeldruk en administratieve lasten voor zorgverleners verlaagd wordt. Te veel 
zorgverleners zijn te veel tijd kwijt aan administratie. Recentelijk heeft de Tweede Kamerfractie voorstellen gedaan 
die de regeldruk voor zorgverleners verlaagt en dat blijft de fractie doen. Uitgangspunt is dat we zorgverleners het 
vertrouwen geven liefdevolle zorg te verlenen, in plaats van uit wantrouwen een enorme regeldruk op te leggen.
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Zelfbeschikking bij levenseinde (Daan Dankaart)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

 Constaterende dat:

• Elk leven eindig is, maar niet elk leven zo humaan mogelijk aan zijn einde komt;

• Sinds de invoering van de Wtl (de “Euthanasiewet) in 2002 men desgewenst onder strikte 
voorwaarden geholpen kan worden bij het verkrijgen van een zachte humane dood;

• Er onlangs publieke discussie is ontstaan over enkele verleende euthanasiegevallen die binnen de 
wet vallen en getoetst zijn door de Regionale Toetsingscommissie Euthanasie;

• Er met enige regelmaat nog mensen met een consistente doodswens deze wens om verschillende 
redenen niet vervuld zien worden als gevolg van beperkingen in de huidige wetgeving;

• Er jaarlijks ongeveer 1.800 mensen door suïcide hun levenseinde vinden;

• Er een substantieel aantal van deze suïcides niet voorkomen konden worden als gevolg van 
uitzichtloze en onvermijdelijke fysiek/lichamelijke of psychische situatie waarin deze mensen zich 
bevonden;

 Overwegende dat:

• Een tijdig, zacht en humaan sterven – mits zelfgewenst – vanuit menslievend en sociaal standpunt 
voor elk wilsbekwaam mens beschikbaar zou moeten zijn;

• In verband met de menselijke integriteit van elk individu de zelfbeschikking bij het eigen 
levenseinde erkend moet worden;

• Er rondom de Euthanasiewet en het levenseinde op dit moment weer discussies ontstaan;

• De Euthanasiewet uit 2002 indertijd een welkome regelgeving bracht die onverkort van kracht 
moet blijven, maar dat er met deze wet lacunes blijven bestaan om voor iedereen het doorvoelde 
en gewenste levenseinde in zelfbeschikking te mogen ondergaan;

• Er vanuit verschillende bronnen (wetsvoorstel Voltooid Leven, Coöperatie Laatste Wil, 
burgerinitiatief Levenseinderegie, e.a.) initiatieven zijn gestart om meer recht te doen aan de 
zelfbeschikking bij levenseinde;

• Er nu ontwikkelingen lopen die kunnen helpen om het proces van hulp bij zelfdoding te 
demedicaliseren en dit daarmee dichter in de warmte van de naaste omgeving te brengen;

Roept de Tweede Kamerfractie op:

• Zich hard te blijven maken voor het behoud van de huidige euthanasiewet en de lopende 
ontwikkelingen rondom zelfbeschikking bij het levenseinde positief en voortvarend te benaderen, 
en daaraan een constructieve bijdrage te geven;

En gaat over tot de orde van de dag.
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Reactie Tweede Kamerfractie
Deze motie is in lijn met het huidige verkiezingsprogramma, waarin het volgende staat over 
zelfbeschikking over het levenseinde: “Zelf beschikken over het levenseinde. Wie ondraaglijk en 
uitzichtloos lijdt, ongeacht of dat lichamelijk of geestelijk is, kan een beroep doen op het recht op 
zelfbeschikking. Daarom halen we euthanasie uit het strafrecht.” Deze motie geeft nadere invulling aan 
dit stuk uit het programma. De motie roept enerzijds op tot het behouden van de huidige euthanasiewet 
en anderzijds op om nieuwe ontwikkelingen positief en constructief te benaderen. De motie is goed 
uitvoerbaar binnen de huidige juridische kaders en de oproep om lopende ontwikkelingen rondom 
zelfbeschikking bij het levenseinde positief en voortvarend te benaderen vormt een mooie aanvulling op 
de huidige lijn van de Tweede Kamerfractie.
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GL/PvdA als dé onderwijspartij van Nederland (Anna Huijgen)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

 Constaterende dat:

• De leesvaardigheid onder jongeren in Nederland de afgelopen jaren veel harder is gedaald dan in 
andere EU14-landen, terwijl bijna alle EU14-landen hoger scoren dan Nederland;

• Het niveau van natuurwetenschappen harder is gedaald dan het EU-gemiddelde waardoor 
Nederland nu niet meer boven het EU-gemiddelde scoort;

• Er nog steeds een immens tekort aan leraren en schoolleiders is in Nederland;

• Er nog steeds kansenongelijkheid is in het Nederlandse onderwijs, terwijl tegelijkertijd de ruimte 
voor excellentie kleiner wordt;

• de Partij van de Arbeid als dé onderwijspartij op de achtergrond is geraakt;

 Overwegende dat:

• goed onderwijs op ieder niveau niet alleen een belangrijke gelijkmaker is, maar ook de kans 
vergroot op een gelukkiger leven;

• goed onderwijs op ieder niveau mensen in de gelegenheid stelt maatschappelijk te kunnen 
participeren;

• goed onderwijs noodzakelijk is voor een innovatieve economie en dus indirect werkgelegenheid 
bevordert;

• excellente basiskennis van groot belang is voor leerlingen om zich later goed te kunnen 
ontwikkelen en voor hun rechten op te komen;

• kansengelijkheid hoog in het vaandel staat bij GL/PvdA;

 Roept het Partijbestuur, de Tweede Kamerfractie en de Eerste Kamerfractie op:

• om het onderwijs weer topprioriteit van het GL/PvdA-programma te maken;

• om een ambitieus Deltaplan voor het Onderwijs op te stellen, met hulp van het Netwerk Onderwijs, 
met als stip op de horizon de ambitie om de PISA-scores weer terug te brengen naar de niveaus 
van 2006;

• om het beroep van leraar aantrekkelijker te maken door meer zeggenschap op de werkvloer, en 
door werkdrukverlaging, en

• om het functiehuis zo aan te passen dat een onderwijscarrière voor en in de klas aantrekkelijker 
wordt;

En gaat over tot de orde van de dag.
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Reactie Tweede Kamerfractie
We kunnen deze motie positief beoordelen. Deze motie benoemt terecht nijpende problemen die er in het 
onderwijs spelen: het lerarentekort en dalende beheersing van de basisvaardigheden door leerlingen en 
de kansenongelijkheid. Wij zien de motie als een aanmoediging van wat we doen, namelijk ons inzetten 
voor kansengelijkheid, de aanpak van het lerarentekort en het verbeteren van de basisvaardigheden. 
PISA-scores vormen slechts één belangrijke indicator voor onderwijskwaliteit. Naast focus op 
basisvaardigheden, zijn socialisatie en persoonlijkheidsvorming ook belangrijke aspecten van funderend 
onderwijs, maar ook het mbo, hbo en wetenschappelijk onderwijs verdienen binnen het onderwijsbeleid 
onze volle aandacht. 

 

De realiteit is echter dat we op dit moment in de oppositiebankjes zitten en met lede ogen moeten 
aanzien hoe de regering eerder ons onderwijs sloopt, dan dat het de zorgelijke ontwikkelingen weet 
te keren. Dit betekent dat ons onderwijs er helaas niet meteen bovenop komt, zodra wij een Deltaplan 
voor het onderwijs lanceren. Het is echter wel goed om onze plannen helder te hebben voor het 
moment waarop wij weer gaan meeregeren. De Kamer heeft al in januari van dit jaar de motie-Pijpelink 
aangenomen, die de regering vroeg om een Deltaplan voor minstens vijftien jaar om het lerarentekort 
tegen te gaan. De Kamer heeft ook een motie-Pijpelink aangenomen, die de regering verzocht om het 
professioneel statuut nieuw leven in te blazen, zodat het beroep van leraar aantrekkelijker wordt gemaakt 
door meer zeggenschap op de werkvloer. Natuurlijk is het waardevol om ons voordeel te doen met input 
van betrokkenen bij het onderwijs, zoals het Netwerk Onderwijs die kan bieden en daarom gaan wij graag 
daarmee in gesprek.
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Jaarlijkse vergoeding partijvoorzitter (Daan Pingen)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

 Constaterende dat:

• De huidige vergoeding voor de Partijvoorzitter circa €140.000 per jaar bedraagt;

 Overwegende dat:

• In ons verkiezingsprogramma staat: inkomstenverschillen in Nederland te nivelleren, maar dat 
binnen ons partijbureau is er een verschil van meer dan 500%. Dit is niet te voegen met ons 
verkiezingsprogramma, terwijl onze interne organisatie een voorbeeldfunctie heeft voor buiten;

• De PvdA een sociaaldemocratische partij is waarbinnen onze partij ideale een hoog salaris voor 
partijvoorzit(s)ter niet past;

• De leden van de PvdA elke maand contributie betalen om onze partij te laten groeien, lokale 
afdelingen en campagnes te kunnen financieren en de partij en jongerenorganisatie financieel 
gezond te houden;

• Het salaris van de Partijvoorzitter van GroenLinks, een partij van vergelijkbare omvang, aanzienlijk 
lager ligt, wat aantoont dat een dergelijke functie binnen een politieke partij niet per se een 
dusdanig hoog salaris behoeft te rechtvaardigen en dit ook niet verenigbaar is met onze linkse 
ideale van gelijkwaardigheid;

• De partij recentelijk zeer dure verkiezingscampagnes heeft gevoerd en de partijkas, door het 
vrijmaken van middelen via een verlaging van de partijvoorzittersvergoeding, extra financiële 
ruimte kan krijgen voor andere noodzakelijke uitgaven, zoals ledenwerving, lokale afdelingen en 
verdere campagnevoering;

• Het maatschappelijk draagvlak voor ruime salarissen afneemt, zeker in tijden waarin de 
inkomensongelijkheid steeds meer onder druk komt te staan en het moeilijk uit te leggen is dat 
een partijvoorzitter een inkomen geniet dat drie tot vier keer het modale inkomen bedraagt, wat 
afbreuk kan doen aan het imago van de partij als volksvertegenwoordiger dicht bij de mensen;

 Roept het Partijbestuur op:

• Om een advies uit te brengen over de vergoeding van de Partijvoorzitter en te kijken of deze 
in lijn te brengen is met meer proportionele en maatschappelijk verantwoorde beloningsnorm, 
zodat de partij ook naar buiten toe een signaal afgeeft van verantwoordelijk financieel beleid en 
betrokkenheid bij de maatschappelijke realiteit, en hierop terug te komen bij het volgende congres;

En gaat over tot de orde van de dag.

Reactie partijbestuur
De constateringen en overwegingen van de motie bevatten enkele feitelijke onjuistheden. Dat betreurt het 
partijbestuur, juist omdat dit soort discussies om zorgvuldigheid en nuance vragen. 

 Wel vindt het partijbestuur dat de salarissen van medewerkers van de partij, waaronder het salaris van de 
voorzitter, blijvend aandacht vragen om te zien of de hoogte zich nog vertaalt naar de wensen van deze 
tijd. 

Natuurlijk is het partijbestuur het daarnaast eens met de wens van de indiener om periodiek opnieuw te 
kijken naar het salaris van de voorzitter.
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Het Sociaaldemocratisch Perspectief: op weg naar een 
brede progressieve beweging! (Reshma Roopram)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

Constaterende dat:

• De uitslagen van de Tweede Kamer verkiezingen in 2023 en de Europese Parlementsverkiezingen 
in 2024 om bezinning vragen over de herkenbaarheid en slagkracht van links;

Overwegende dat:

• Links meer kiezers moet zien te binden om een kansrijk regeringsalternatief tegenover rechts te 
kunnen bieden;

• Daarvoor een analyse nodig is welk programma en welke vorm van samenwerking het meest 
kansrijk zijn om kiezers door alle lagen van de bevolking heen aan ons te binden;

• De sociaaldemocratie deze binding eerst en vooral lokaal dient te versterken;

Roept het Partijbestuur op:

• Afdelingen te vragen om met raads- en Statenfracties en met partij- en vakbondsleden van 
verschillende generaties gesprekstafels te organiseren voor een open verkenning hoe de 
PvdA weer een volkspartij kan worden die verschillende bevolkingsgroepen met elkaar weet te 
verbinden;

• Dit in overleg met de gewestelijke voorzitters en geadviseerd door het CLB nog dit jaar in gang te 
zetten;

• De uitkomsten hiervan aan het eerstvolgende congres voor te leggen als bijdrage aan het tot stand 
brengen van brede progressieve samenwerking als basis voor een werkbaar politiek alternatief 
voor het huidige kabinet, en deze ook te betrekken bij de lopende discussie in het kader van het 
Actieplan over inhoud en vorm van toekomstige linkse samenwerking;

En gaat over tot de orde van de dag.
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Reactie Partijbestuur
Tijdens de Tweede Kamerverkiezingen van 2021 behaalden GroenLinks en de PvdA opgeteld 17 zetels. 
Mede vanwege de samenwerking boekten we in 2023 een winst van 8 zetels, en werden we met 25 
zetels de op één na grootste. Voor het partijbestuur is de kracht van de samenwerking met GroenLinks – 
electoraal, ideologisch en organisatorisch – evident. Die samenwerking wordt ook breed gedragen in de 
partij; zo hebben leden dit met tientallen moties en referenda gesteund. 

Dat laat onverlet dat het partijbestuur van mening is dat de partijen blijvend met elkaar in gesprek moeten 
zijn over de koers van de samenwerking. 

Aangemoedigd door het congres van afgelopen voorjaar, is het partijbestuur aan de slag gegaan met het 
actieplan Samen Vooruit. In aanloop naar het volgende congres worden er gesprekken georganiseerd 
met leden, ervaringsdeskundigen en maatschappelijke organisaties. De eerste bevindingen hiervan 
worden op het volgende congres gepresenteerd. Het dictum van de motie ziet het partijbestuur als een 
aanmoediging om hiermee verder te gaan, en aanhoudend aandacht te hebben voor de belangrijke rol 
van de afdelingen, gewesten en neveninstellingen van de PvdA. En aan onze opdracht om een brede 
volkspartij te zijn.
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Komende verkiezingen standaard samen met GroenLinks (Frans Dolmans)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

Constaterende dat:

• de samenwerking van PvdA en GL van groot belang is voor een krachtige linkse invloed op de 
samenleving;

• er grote inhoudelijke overeenkomst is tussen GroenLinks en PvdA;

Overwegende dat:

• de opkomst van rechts en extreem rechts in onze samenleving op alle bestuurlijke niveaus 
zorgwekkend is;

• structurele samenwerking tussen GL en de PvdA belangrijk is om weerbaar te zijn tegen deze 
ontwikkelingen;

• het onduidelijk is voor kiezers dat GL en de PvdA bij de ene verkiezing wel en bij een andere 
verkiezing niet één gezamenlijke kieslijst hebben;

• het demotiverend is voor campagnevoerders als de ene campagne over de GL-PvdA gaat en de 
volgende campagne louter over de PvdA;

 Roept het Partijbestuur op:

• We verzoeken het partijbestuur maatregelen te nemen die er op gericht zijn dat komende 
verkiezingen van Tweede Kamer, Provinciale Staten en Europees Parlement standaard 
gemeenschappelijk zijn met GroenLinks;

• We verzoeken het partijbestuur alsnog te bevorderen dat de gemeenteraadsverkiezingen in 2026 
met een gemeenschappelijke GL-PvdA lijst gehouden worden;

• We verzoeken het partijbestuur te bevorderen dat ook het partijbestuur van GroenLinks 
vergelijkbare maatregelen neemt;

En gaat over tot de orde van de dag.

Reactie Partijbestuur
Op dit moment zijn de PvdA en GroenLinks afzonderlijke verenigingen en vindt het partijbestuur het 
vanzelfsprekend om als partij per verkiezing te bepalen in welke vorm er wordt samengewerkt met GroenLinks. Dit 
is ook vastgelegd in de statuten. Het partijbestuur vindt de motie in deze vorm dus onverstandig. 

 

Daarnaast zijn we als partij naar aanleiding van een motie op het afgelopen congres en het actieplan Samen Vooruit 
dat opvolging geeft aan de motie, nu aan het onderzoeken op welke wijze we blijvend gaan samenwerken met 
GroenLinks.
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Voldoende gehoor geven aan alle geluiden (Yuri Niekerk)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

Constaterende dat:

• een grote meerderheid van de PvdA’ers heeft gestemd voor een verregaande samenwerking met 
GroenLinks;

• deze samenwerking, die wellicht kan uitgroeien tot een fusie van beide partijen, landelijk 
vormgegeven is;

• in het voortraject van de samenwerking landelijke pro-samenwerkingsbewegingen als Linksom 
een podium hebben gekregen van het bestuur om hun ideeën hierover te uiten, onder andere via 
centrale mailings;

 Overwegende dat:

• na 3 verkiezingen samen (TK, provincie en Europees) de uitkomst van de verkiezingen nog geen 
grote verschillen voor onze partij(en) laat zien;

• nieuwe kiezers nodig zijn om dat verschil wel te maken;

• nieuwe kiezers niet tot stemmen op onze partij(en) verleid worden worden als we intern niet kritisch 
naar het ingeslagen pad kunnen kijken;

• er nog altijd een aanzienlijk aantal mensen is dat zeer kritisch is op de samenwerking 
PvdA-GroenLinks;

• dit in sommige gemeenten frictie oproept in de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen van 
2026;

• dit kritische geluid van het bestuur momenteel geen of onvoldoende (centraal) podium krijgt om 
haar ideeën hierover te uiten;

 Roept het Partijbestuur op:

• tegengeluiden op de ingeslagen weg naar een samenwerking/fusie te allen tijde serieus te nemen;

• leden van de partij via mailings et cetera niet alleen te informeren over de gemaakte voortgang van 
een samenwerking/fusie, maar ook over de hobbels en tegengeluiden;

• transparant te zijn over de door het bestuur voorgenomen positie in de samenwerking/fusie met 
GroenLinks;

En gaat over tot de orde van de dag.
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Reactie Partijbestuur
Het partijbestuur is het oneens met veel overwegingen in de motie. Lokaal bepalen afdelingen zelf in 
welke vorm zij willen samenwerken met GroenLinks. We zien juist dat heel veel afdelingen op dit moment 
ervoor kiezen om de samenwerking te versterken. 

De linkse samenwerking is echt een proces van onderop waarin leden met elkaar in gesprek zijn over wat 
zij van waarde vinden, om op die manier een geïnformeerde keuze te maken over de toekomst van de 
samenwerking. 

De tientallen referenda en moties die de samenwerking met GroenLinks versterken konden de afgelopen 
jaren ook op overweldigende steun van de leden rekenen. 

Desalniettemin kan het partijbestuur zich vinden in de oproep van de motie omdat het eveneens van 
mening is dat alle geluiden gehoord moeten worden en dat de linkse samenwerking alleen succesvol kan 
zijn als het proces transparant en open blijft.
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RoodGroene Motie – Versnel de samenwerking (Frank van de Wolde)
De politieke ledenraad van de PvdA, bijeen te Zwolle op 23 november 2024,

Constaterende dat:

• Er een grote wens is naar nauwere samenwerking onder de respectievelijke achterbannen van de 
PvdA en GroenLinks;

• Er Europees vorm wordt gegeven aan deze wens door middel van een gezamenlijke lijst en 
programma bij de afgelopen Europese verkiezingen;

• Er landelijk vorm wordt gegeven aan deze wens door middel van gezamenlijke fracties in de 
Tweede en Eerste Kamer;

• Er lokaal vorm wordt gegeven aan deze wens door samenwerkingen op gemeentelijk en 
provinciaal niveau, waaronder tientallen afdelingen die de afgelopen maanden hebben gekozen 
voor het voeren van een gezamenlijke lijst en programma voor de gemeenteraadsverkiezingen van 
2026;

• Er inhoudelijk vorm wordt gegeven aan deze wens door samenwerkingen tussen de 
wetenschappelijke bureaus en diverse thematische netwerken van de partijen;

 

Overwegende dat:

• De leden van de PvdA zich met zeventien aangenomen moties en referenda keer op keer hebben 
uitgesproken vóór meer samenwerking en er hiermee een stabiel en stevig mandaat is voor de 
ingezette richting;

• De tijd is gekomen om een knoop door te hakken en onze krachten nog meer te focussen op het 
neerzetten van een hoopvol politiek alternatief tegenover de huidige rechtse wind;

Roept het Partijbestuur op:

• Met het partijbestuur van GroenLinks in gesprek te gaan over het versnellen van het actieplan 
Samen vooruit en aan te koersen op een besluit om als GroenLinks en de PvdA op te gaan in één 
politieke partij;

En gaat over tot de orde van de dag.

Reactie Partijbestuur
Het partijbestuur begrijpt de overwegingen en constateringen uit de motie goed en kan zich de wens om in 2025 
een besluit te nemen over de toekomst van onze samenwerking goed voorstellen. 

Het partijbestuur ziet net als de indiener dat er onder de leden een grote wens is naar nauwere samenwerking. 
Bijvoorbeeld in de steun daarvoor in alle eerdere moties en referenda. Maar bijvoorbeeld ook lokaal, 
waar op dit moment heel veel afdelingen de beslissing nemen om gezamenlijk deel te nemen aan de 
gemeenteraadsverkiezingen van 2026. Ook ziet het partijbestuur geen praktische of reglementaire bezwaren om de 
besluitvorming te versnellen.
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